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ARA, SOLUCIONS ENTA ARAN
Morio Vergés, candidoto d'UA
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"ç1 I PSC
"Entò nosqti eth PSC represente ero unico opcion politico domb solucions reous o uo

situocion de trincoment e de conflicte que mos o ploçot oth cont deth precipici"



BREUS

La Diputació de Lleida
va aprovar la moció
d'UA per a millorar les
condicions de la N-23O
La moció presentada aquest any pel diputat
provincial d'Unitat d'Aran Paco Boya al ple de la
Diputació de Lleida, demanava que s'executin
els projectes pendents de millora i reclamava al
govern de l'Estat que dugui a terme de manera
urgent els treballs de adequació que estan
pendents i que comprometen la seguretat en
aquesta carretera.

La Fundació RAC ha realitzat un estudi
que posa de manifest que Lleida és una de
les demarcacions de I'Estat amb un major
percentatge de quilòmetres qualificats de risc
"alt" i"molt alt".

Com a resultat de la proposta d'UA, la Diputació
de Lleida ha posat en f uncionament un grup de
treball institucional per a realitzar el seguiment
de les reclamacions del territori en aquesta
q üestió.

Era naua pasarèlla de
Les a punt de finalizar

Es trabalhs contunhen en tot pavimentar eth
solèr, entà dempús poder fixar er enlumenat, es
estructures de seguretat e mobiliari urban.

Era naua pasarèlla sus era Garona esbaussada
pendent es aigüats de 2013, se trape ena fasa
finau. Es òbres an estat possibles gràcies ara
inversion de 160.0OO € dera Diputació de Lleida
e as pròp de 4O.OOO € financiadi per Ajuntament
de Les, e an de finalizar abantes des hèstes de
Nadau.
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La EMD de Bagergue rehabilita el puente de Pava
Recientemente la EMD de Bagergue ha
podido ejecutar la reforma del puente de
Pava, un puente dafrado gravemente en las
riadas de 2013 y que da acceso a la zona
de escalada. Esta inversión ha sido posible
gracias por un lado, a la ayuda directa de la
Diputació de Lleida, y al Ayto de Naut Aran y

Conselh Generau por otro. Conjuntamente con
los Ayuntamientos de Les, Unha, Naut Aran y
la EMD de Bagergue, se promociona las zonas
de escalada con el título "Ròca d'Aran", una
publicación donde se puede encontrar toda la
información necesaria para este tipo de deporte
y distribuida en hoteles y oficinas de turismo.

+

-i-.n- .Ç'..8jaji'r;..__4

,; j&f,
I

ï
I
't

,.1/

F:t
J-

I'
í:

2 Vedio, . vrviv/.Jni1o;icion.orÇ



ARAN

Eth Conselh Generau d'Aran
aprovèc eth passat dia 2 de
noveme, deuant d'ua grana
expectacion mediatica, un
acòrd de Plen a on se refortil-
haue era posicion des nòstes
institucions deuant dera crisi
politica qu'a viscut eth país. Ei
important rebrembar aqueri
acòrds condensadi en aguesti
tres punts:

{...} 1) Eth plen deth Con-
selh Generau d'Aran, deuant
dera complèxa situacion poli-
tica volem reafirmar eth nòste
compromís damb era defensa
des nòstes lnstitucions e deth
nòste autogovèrn.

2) En aguest contèxte
de debat politic sus es naui en-
castres constitucionaus e es-
tatutaris, volem demanar, de
forma contundenta, eth com-
pliment des marcs legislatius
que mos emparen e afirmar
era nòsta prigonda volentat
de trabalhar en favor dera me-
lhora e eth refortilhament des
nòstes institucions, en tot ex-
plorar totes es vies possibles
que mos permeten auançar
en desplegament deth nòste
actuau estatut d'autogovèrn,
coma era manèra mès eficaça
entà poder contunhar servint
ara ciutadania, en tot prote-
gir es fondaments dera nòs-
ta realitat; era nòsta lengua,
era nòsta cultura, e era nòs-
ta identitat, fondaments que
compartim toti es vesins e ve-
sies d'Aran.

3) lnstam ath Sindic
d'Aran, e as grups politics
que conformen eth Plen deth

Conselh Generau d'Aran, a
hèr totes aqueres gestions
deuant des institucions cata-
lanes, atau coma ena Comis-
sion Territoriau deth Congrès
des Deputats, tà cercar un
reconeishement constitucio-
nau que permete naues hites
tath nòste estatut singular
d'autogovèrn. {...}

Cau remercar era unanimitat
des grups politics en Conselh
ena redaccion e aprobacion
d'aguest tèxte. Un tèxte qu'a
un signif icat important ena
evolucion des institucions ara-
neses per'mor que, segontes
ditz eth punt tres, eth Conselh
e es grups politics an eth man-
dat d'explorar es vies possi-
bles tà cercar un màger reco-
neishement politic deth país.
Un reconeishement que s'a de
concretar en un estatus politic
que mos permete auançar de
cap a un autogovèrn reau e
tangible.

Aué, eth marc estatutari, a
despièch deth reconeishe-
ment explicit d'Aran, limite
era sua condicion ara d'ua
administracion locau, çò que
lamine de forma clara es as-
piracions e es potestats deth
nòste autogovèrn. En aguest
sens, ei oportuna era volen-
tat d'explorar totes es possi-
bilitats de trincar eth tet que
limite es nòstes aspiracions, e
ei cèrt qu'era reforma consti-
tucionau pòt èster ua oportu-
nitat tà abordar aguest rèpte.

Non cau díder qu'ei de besonh
un trebalh apregondit sus eth
tractament qu'Aran pòt auer

en aguesta reforma. Totun,
era clau ei arténher qu'era
qüestion aranesa non sigue
sonque un ahèr dera autono-
mia de Catalunya, se non que,
pes sues caracteristiques is-
toriques e politiques, eth pò-
ble aranés sigue reconeishut
dera madeisha manèra que
ne son era rèsta des pòbles
d'Espanha. Aguest hèt, sau-
vant totes es distàncies, aurie
un important element diferen-
ciau e ei que, es aranesi e es
sues intitucions, coma pòble
diferenciat, aurien era opor-
tunitat de cercar ua via, un
camin tà concretar aguesta
singularitat en un estatuts po-
litic que sobrepasse er àmbit
locau. Ara sabem qu'aguesta
potestat ei limitada as unitats
provinciaus, e donc, cau explo-
rar aqueri articles e especifici-
tats qu'an d'auti territòris que
non son provincies, e veir se
podem concitar es volentats
politiques tà hèr transitable
aguest camin.

E aguest non ei un combat
destinat unicament a satis-
fèr eth nòste orgulh d'èster e
senter-mos aranesi, que tan-
ben, senon sustot, tà arténher
capacitat de decision e trincar
es limitacions qu'aué son un
trebuc entara eficàcia. Atau
madeish açò a de servir entà
resòlver ahèrs coma era pres-
tacion des servicis publics o
superar es rèptes que, coma
país, auem damb era nòs-
ta economia e toti es qu'an
de milhorar era vida des que
viuem e trabalham en Aran.

ARA, ARAN Editoriau

www.unitotdoron.org . Vediou 3



Efèctes
dAran

negatius ena
pes talhs ena

economia
N-230

UA instèc ath sindic d'Aran a hèr es gestions oportu-
nes tà esvitar mès accions d'aguest tipe.

Es barraments ena N-230 que se produsiren en Aran
eth passat 2 de noveme, prebotjadi peth Comité de
Defensa dera Republica, coma mòstra de refús ar
empresoament des membres deth govèrn dera Ge-
neralitat de Catalunya, comportèren efectes negatius
a nivèu economic e sociau enes municipis dera Val
d'Aran. En aguest sens, Unitat d'Aran (UA) manifestèc
eth sòn refús ad aguest tipe d'accions en plen deth
Conselh Generau d'Aran deth passat 6 de noveme pes
grèus problèmes e pèrtes economiques ocasionades
ath sector comerciau e toristic aranés.

UA considère de besonh respectar eth dret de toti es
ciutadans a manifestar era sua disconformitat damb
es decisions politiques o, en aguest cas, judiciaus. To-
tun, quinsevolh tipe de mesures en aguest sens, non
pòt afectar as interèssi economics e sociaus, e era
libertat dera rèsta dera ciutadania, qu'encara patis-
sen es efèctes dera crisi e dera baisha activitat que
determinadi sectors an, especiaument en Baish Aran.
Aguestes accions non afavorissen bríc ath foncio-

nament des activitats economiques e provòquen ua
imatge negativa qu'afècte, non sonque ath moment
puntuau., senon que contribuís a crear ua perjudiciau
percepcion generau deth país qu'afècte a ua activitat
tant sensibla coma ei era toristica e, per tant, pòt re-
percutir ena afloéncia de visitaires, en tot ocasionar
atau un damnatge encara mès greu. Atau madeish,
Unitat d'Aran mòstre era preocupacion qu'aguestital-
hs poguen produsir-se ena sason d'iuèrn e dificulten
era tempsada toristica d'esquí.

Es alcaldes de Vielha e Mijaran, Bossòst e eth Ti-
nent d'Alcalde de Les, exprimiren era sua discon-
formitat damb aguest tipe de talhs qu'an provocat
importants damnatges enes sectors comerciaus e
d'ostalaria enes sòns municipis.

Eth grop d'Unitat d'Aran en Conselh Generau d'Aran
instèc ath sindic d'Aran entà qu'amiesse a tèrme es
gestions oportunes entà esvitar qu'aguestes accions
se tornen a produsir e se demane as grops organi-
zadors d'aguesti actes que cerquen d'autes vies entà
manifestar-se que non perjudiquen ar interès econo-
mic e sociau deth país.

4 Vedio, . wrvw lniioidofoi-.Lrrc)



Era Lei dAran en punt mòrt
Lèu tres ans dempús dera aprobacion dera naua Lei
d'Aran peth Parlament de Catalunya, aguesta encara a
uns efèctes fòrça praubi sus era realitat dera Val d'Aran
pr'amor que non s'a desplegat. Ua lei que contemple
diuèrsi punts d'interrogacion que non semble que vagen
a auer ua responsa clara e immediata. Per un costat, era
creacion d'un sistèma de finançament pròpri e, d'un
aute biais, era creacion d'un sistèma eíectorau nau. Er

incompliment d'aguesti dus ahèrs demòstren era ín-
accion e era passivitat deth govèrn de Convergéncia
Democratica Aranesa en Conselh Generau d'Aran. S'a
hèt evident era incapacitat de CDA entà solucionar
aguesta situacion, que reflèxe abandon e indiferéncia
per part dera Generalitat de Catalunya, que non aufrís
ne augure un futur guaire positiu ara Lei d'Aran.

Pèrdua financera del Conselh
Generau dAran

El pressupost del Conselh Generau d'Aran ha disminuit
més d'un 10olo d'ençà el 2010 i a dia d'avui la Generali-
tat encara no ha retornat els 8 milions d'euros que deu
al Conselh des de llavors. La pèrdua de la capacitat fi-
nancera de la màxima institució ha evidenciat que Con-
vergència Democràtica Aranesa es mostra incapaç de
recuperar les dotacions econòmiques per realitzar polí-
tiques pròpies que és on resideix fonamentalment la ca-
pacitat d'autogovern d'Aran i que avui està desactivat.

En aquest sentit, estem davant d'una falta de contun-
dència del govern del Conselh Generau d'Aran en la re-
clamació dels recursos bàsics per donar resposta a les
necessitats del país i cumplir amb les responsabilitats
com a govern d'Aran.

Contratación poco transparente de
or parte de CDAnuevos asesores p

Lèu tres ans dempús dera aprobacion dera naua Lei
d'Aran peth Parlament de Catalunya, aguesta encara a
uns efèctes fòrça praubi sus era realitat dera Val d'Aran
pr'amor que non s'a desplegat. Ua lei que contemple
diuèrsi punts d'interrogacion que non semble que va-
gen a auer ua responsa clara e immediata. Per un cos-
tat, era creacion d'un sistèma de finançament pròpri e,
d'un aute biais, era creacion d'un sistèma electorau nau.

Er incompliment d'aguesti dus ahèrs demòstren era in-
accion e era passivitat deth govèrn de Convergéncia De-
mocratica Aranesa en Conselh Generau d'Aran. S'a hèt
evident era incapacitat de CDA entà solucionar aguesta
situacion, que reílèxe abandon e indiferéncia per part
dera Generalitat de Catalunya, que non aufrís ne augure
un futur guaire positiu ara Lei d'Aran.

www.uniïoldorcn.org . Vediou 5



Vielha de toti
Juan Antonio Serrano, alcalde de Vielha

El equipo de gobierno de Vielha e Mijaran trabaja inten-
samente para hacer de nuestro municipio el centro de re-
ferencia de los pirineos. Nuestras acciones van dirigidas a

mejorar la economía y el trabajo, así como, el desarrollo
humano y social de todos los vecinos y vecinas del munici-
pio, también de los que nos visitan.

La intensa agenda deportiva, cultural, turística y de acti-
vidades durante los meses de Junio a Octubre, la potencia-
ción de nuestro Palacio de Hielo, los trabajos de mante-
nimiento, jardinería y limpieza en todos nuestros pueblos,
hacen que nos sintamos orgullosos de nuestro municipio.
Todos estos esfuerzos, que para un municipio de 5400 ha-
bitantes no son fáciles de poder realizar ayudan a nues-
tra economía, aumentando pernoctaciones, aumentando la

ocupación turística y el consumo y mejoran nuestra imagen.

El esfuerzo en la mejora de la limpieza, en la ornamenta-
ción floral en verano y en la iluminación navidefra (posible
gracias a un acuerdo con una empresa comercial), están ha-
ciendo de Vielha e Mijaran una población muy agradable
para vivir y visitar, donde los servicios tanto públicos como
privados funcionan correctamente, a pesar de las dificulta-
des.

En definitiva, desde Unitat d'Aran en el Ayuntamiento de
Vielha e Mijaran, trabajamos para tener un municipio del
que todos nos sintamos orgullosos, en el que nuestros
vecin@s trabajen y se ganen la vida,nuestros empresarios
sigan invirtiendo, nuestros servicios funcionen y en el que
nos ayudemos entre todos.. Nunca mejor dicho queremos
un municipio de TOTI e ENTA TOTI.

Era EMD dAubèrt, Moht,
Montcorbau e Betlan en òbres
Pendent es darrèri mesi, era EMD d'Aubèrt, presi-
dida per L. Bonillo, a amiat a tèrme diuèrses òbres
de melhora. Entre eres destaquen es òbres en C/
Sant Pau de Mont e en C/dera Crotz en Aubèrt, on
s'a realizat era canalización de gas, eth nau pave-
ment e era melhora dera barana tàs pedanhs. Atau
madeish tanben s'a actuat en tot sustituïr er hilat
d'aigües e desaigües.

ó Vedio, . www.unitoïdoron.org



Era
era
Eth Conselh invertirà 2 milions d'èuros des sòns re-
corsi sense saber era chifra de places concertades
qu'a de balhar era Generalitat
Eth bastiment dera residéncia geriatrica de Les, que

segontes eth govèrn aranés ei previst que sigue près-

ta entà 2019, compdarà fin finau sonque damb era
aportacion economica deth Conselh Generau d'Aran,
dempús de qu'era Generalitat de Catalunya non reali-
ze cap tipe d'inversion economica en aguesta infraes-
tructura. En plen deth Conselh Generau d'Aran deth
passat 6 de noveme, s'aprovèc per unanimitat ua
partida de 2 milions d'èuros deth hons dera institu-
cion aranesa qu'anarà dirigida a poder bastir agues-
ta residéncia geriatrica pendent 2018. Eth conselhèr
portaveu d'UA, Francés Boya, a remarcat que "damb
ues infraestructures geriatriques que se ven supe-
rades pera demanda, èm conscients de qu'Aran a de
besonh urgentament un equipament coma aguest".
Mès deuant dera manca de compromís dera Genera-
litat en un ahèr tanplan de besonh coma ei suenhar
ara gent grana, Boya hig "non podem compréner
perqué non a volut implicar-se en aguest projècte
quan òc qu'ac a hèt en d'auti lòcs".
Per un aute costat, dempús d'un an de negociacions
entre Conselh e Generalitat, encara non existís un
acòrd entà decidir quina ei era chifra finau de places

concertades qu'aurà aguesta residencia e qu'ei de

residéncia de Les se bastirà sense
implicacion dera Generalitat

besonh entara sua viabilitat economica. Enquia ara
sonque existís un acòrd verbau mès non i a cap tipe
de concreción definitiva. Aguesta situacion contras-
te damb çò que passèc pendent eth govèrn d'UA en
Conselh Generau d'Aran en 2010, quan s'inaugurèc
era residéncia Sant Antòni de Vielha. Eth còst des
òbres d'aguesta residéncia, qu'artenhec es 2,5 mi-
lions d'euros, siguec integrament assomit pera Gene-
ralitat de Catalunya, en tot crear-se tanben es places

socio-sanità ries.

Aprobada la moción d
garantizar la atención
mayor de Naut Aran

e UA para
de la gente

Unitat d'Aran ha conseguido que el pleno del ayuntamien-
to de Naut Aran aprobase este afro una moción en la que

se reclama construir un equipamiento que acoja a la gen-

te mayor del municipio con necesidades asistenciales. El

portavoz municipal, Paco Bruna, declara gue "este punto
para nosotros era muy importante, ya que formaba par-
te de nuestro programa electoral como punto priorita-

rio". Naut Aran cuenta con 156 personas con más de 70
afros, lo que representa el 80/o de la población del muni-
cipio. "Lamentablemente hoy tenemos 6 vecinos en re-
sidencias fuera de la Val d'Aran y además la lista de es-
pera para acceder a la residencia geriátrica Sant Antòni
de Vielha se sitúa en torno a 50 personas" afrade Bruna.

www.uniïotdoron.org . Vediou 7



ES CANDIDATS

ar ia Verg CS represente
Maria Vergés a estat escuelhuda coma era representant d'Unitat d'Aran ena lista
electorau per Lleida deth PSC, en tot ocupar eth numèro 6. Vergés, de 39 ans, ei
Enginhèra Tecnica Forestau, postgrau en Gestion d'Empreses Culturaus e Expèrta
en lntelligéncia Emocionau enes organizacions.
Actuaument ei dusau Tinent d'Alcalde der Ajuntament de Vielha e Mijaran e con-
selhèra en Conselh Generau d'Aran.

Maria, per qué entrères en poli-
tica?

Era vertat ei que, campat damb
perspectiva, veigui qu'a estat ua
evolucion naturau. Des de ben
joena è participat activament en
diuèrses associacions dera Val
d'Aran. Tostemp m'a agradat po-
der collaborar e préner part enes
causes que passen en país, sustot
ene àmbit culturau, podgf apré-
ner de gent damb experiéncia e
d'aquiu a preocupar-se e involu-
car-se en ço que passe ena Val,
peth son futur...donques i a son-
que un petit pas. E aqueth a estat
eth mèn cas.

Per qué formes part dera lista
deth PSC?

En prumèr lòc pr'amor qu'eth mèn
partit, Unitat d'Aran, atau ac a de-
cidit e jo è acceptat era encoma-
na. Ja hè quauques legislatures
qu'UA ei present enes listes deth
PSC e aouest viatoe auem consi-
derat qutère mès óe besonh que
jamès. Entà nosati eth PSC repre-
sente era unica opcion politica
damb solucions reaus a ua situa-
cion de trincament e de conflicte
que mos a plaçat ath cant deth
precipici. E en dusau lòc pr'amor
que considèri, e aguesta ei ua opi-
nion personau, qu'ei de besonh
implicar-se, banhar-se e préner
partit, perque se non son d'auti
es que decidissen per tu. E, en un
moment coma er actuau, aquerò
pren encara mès importància.

Segontes tu, qué se jògue era Val
d'Aran en aguestes eleccions?

Eth futur. Portam ans d'un oro-
cès independentista que, ath belà

8 Vediou . wlr^r L:rircidrr jr'.ii c



a UA enes stes deth PSCli
T

r{
d'auer paralizat completament
era vida oolitica e era oestion
diària, a óesbrembat coúpleta-
ment a Aran. Auem vist coma toti
aguesti darrèri mesi eth papèr
dera Val d'Aran a estat inexistent,
non se mos a tenout en comode.
Des d'Unitat d'Aían defenerem
des deth prumèr moment que,
des deth respècte as decisions
de Catalunya, era Val d'Aran
non .auie de partic.ipar d'aguest
proces, pramor qu'em ua comu-
nautat politica diferenciada de
Catalunya, e pr'amor qu'es risqui
entath nòste ppís èrlen'fòrça gia-
ni:era econoúia, eth torisúe,-era
possibla qessuda d'Euròoa o eth
blindatoe- deth nòste autooovè-
rn, lendua e identitat...e se mos
critiquèc fòrça per díder açò. To-
tun pensi qu'era defensa des in-
terèssi d'Aran e dera sua oent a
de passar peth dessús des óonve-
níéncies partidistes, encara que
malerosament mos auem trobat
damb un govèrn de convergéncia
en Conselh Generau que non ac a
entenut atau.

Mès non sonque se tracte dera
qüestion dera independéncia,
non?

Non, eicèrt. Era Val d'Aran a patit
un desbrembe flaorant resoècte
dera Generalitat 

-de 
Cata'lunva

enes darrèri sies ans. En Zóll
era Generalitat finiquitèc de for-
ma unilaterau eth 'finançament
deth Conselh Generau d'Aran e,
d'alavetz estant, era nòsta maxi-
ma institucion patís ua situacion
fòrca delicada oue reoercutís
dirèctament en desvolopament
de competéncies coma eia sani-
tat, es servicis sociaus o eth to-

risme, ath delà d'auer perdut era
capacitat d'amiar a tèrme politi-
ques pròpries. Era inversiori dera
Generalitat en Aran a desoareis-
hut lèu per complèt, mès'non a
estat atau en d'auti endrets. A
mòde d'exemple, er aranés re-
cep actuaument per part dera
Generalitat sonque 60.000 eu-
ros annaus, en cambi, en 2016
se subvencionaue eth catalan en
Valencia damb mès de 600.000.
Mès tanben podem parlar dera
manca d'inversion ena carretè-
ra C2B que pòrte tara estacion
d'esquí e que se collapse ena sa-
son d'iuèr en tot qu'en dauti lòcs
deth Pirenèu era Generalitat bas-
tís un aeropòrt. Per non parlar
de que, autant era Lei dei ara-
nés (2010) coma era Lei d'Aran
(2015) aprovades peth Parlament
son sense desvolopar, damb tot
çò que signifique.
Totun, quan eth PSC a qovernat
en Cataíunya, era Val d'Aran ac a
notat: inversions en totes es es-
còles araneses, era residéncia de
gent grana en Vielha, òbres coma
eth pònt de Bossòst o eth tunèl
de Vielha o es trabalhs en patri-
mòni dera Val d'Aran.

Per. tant, qué propòse eth PSC
entà Aran?

Eth PSC en aquesti moments ei
er unic partit ïamb un oroiècte
clar entà Catalunya, basat 'enes

solucions e en dialò0. oue vò
acabar damb er enfroítament e
eth conflicte. Miquel lceta ei er
unic candidat oue parle entà toti.
entà tota era Soci'etat e a estaf
qui a trabalhat enquiath darrèr
moment entà poder arribar a
acòrds. Coma è dit adès, eth PSC

a tengut tostemp en compde ara
Val d'Aran. E aguest viatge non
podie èster men-s.
Entre es sues propòstes entà
Aran ne destaque, ath delà deth
desplegament des leis d'Aran
e der aranés, que son basiques
entà assegurar eth nòste fútur,
trabalhar coniuntament damb
Unitat d'Aran 'entà arténher un
reconeishement dera Val d'Aran
ena Constitucion, en marc dera
reforma qu'eth PSOE a possat. Un
reconeishement constitucionau
qu'a de suposar un blindatge e ua
melhora der autogovèrn 

-aranés

que s'a de reflectii ena melhora
dera vida diària de tota era oent
que viu e trabalhe en Aran.

E entà acabar, coma encares
aguesta campanha?

Donques damb fòrca eneroia e
illusion, mès tanben conscíenta
dera responsabilitat oue comoòr-
te. Jo sónque sò era'cara visibla
de tot un partit, Unitat d'Aran,
que pòrte mès de trenta ans tra-
balhant per. Aran, .pera justicia
socrau en noste pats, per arten-
her es majors còtes d'autogovèrn
possibles 

-entà 
Aran e peir pre-

servar era nòsta lenouá. istòria
e cultura. Coma ja é Olt, mos
trobam deuant d'ún moment de
grana trascendéncia en Catalun-
ya, mès tanben, e sustot, entà
Aran. Volem mantier-mos coma
un país damb ua identitat prò-
pria que tostemp a estat tèrra
d'acuelhuda e inteoracion. a on
arrés ei sobrèr e a on eth futur
mos aperten a toti. E ei entad açò
que trabalham.

l

g

Unitat d'/rran
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BOSSOST

Bossòst ava nza Amador Marqués, alcalde de Bossòst
En el ecuador de esta legislatura, in-
tensa políticamente, Bossòst se en-
cuentra hoy en mejores condiciones
que en 2015, inicio de este mandato.
Durante este tiempo, se han efec-
tuado mejoras en el servicio de tra-
tamiento de la calidad del agua, con
la puesta en marcha de dos filtros de
depuracíón, después de poner al día
estas instalaciones. Y seguiremos con
el cambio de la válvula de distribución
y la instalación de nueva canalización
a medida que se reforma la vía públi-
ca,. Así se hizo, en la calle Sant Ròc,
con su nueva plaza.
A estas reformas se afraden las de
las plazas de Pietat y Sant Fabian,
el acondicionamiento de los aparca-
mientos y la creación de uno nuevo
en la Zona Deportiva o el reciente
cambio de alumbrado de la entrada
sur de la población. Asimismo, hemos
replanteado la propuesta de Plan de
Ordenación Urbanística Municipal
(POUM), ahora en fase de participa-
ción ciudadana, y mejorado las cón-
diciones del ahora nuevo servicio de
Centro de Apoyo Familiar con el obje-
to de facilitar la conciliación laboral.
Eventos como Era Mongetada o el
festival Black Mountain Bossòst, son
ya ineludibles en el calendario. lnsis-

Accions dera EMD d'Unha

timos en propuestas como el desa-
rrollo del proyecto de naturaleza
y espiritualidad para que Bossòst
sea un destino referente, dando
continuidad a las Rutas Protec-
toras de las ermitas e iglesia, o la

implantación de una Escuela y un
Campo de Golf, que cuenta ya con
financiación. Todo ello debe ser el
acicate para que Bossòst se sitúe
como uno de los municipios centra-
les de Aran y el Pirineo.

Enguan era EMD d'Unha, presidida
per José Paba, a acabat es òbres
d'adequacion e ampliacion deth ca-
rrèr Santa Eulària. Atau madeish
a realizat importants trabalhs de

jardineria e ornament ena entrada
deth pòble e a amiat a tèrme era
reparacion deth mur de contencion
der arriu Unhòla grèument afectadi
pes aiguats de 2013 ena zòna dera

Mòla d'Unha, inversion assomida
integrament pera EMD. Segontes
Paba "er an que ven auem era in-
tencion de hèr es òbres de melhora
en carrèr Major".

Recuperando la normalidad
El municipio de Bausen, gue cuenta con 58 habi-
tantes, un 80% mayores de 70 aflos, ha vivido en
los últimos afros momentos difíciles. Cuando toma-
mos posesión en junio de 20'15, nos encontramos un
Ayuntamiento con las cuentas bloqueadas desde el
afro 20'10 por incumplimiento adminístrativo. Duran-
te este tiempo, hemos llevado a cabo un trabajo con-
table laborioso reformulando cuentas del afro 2010
al 2013 y elaborando los presupuestos del 2014 al
2016. Pero tras todo esto, el hecho de no contar con
un secretario municipal desde el pasado octubre nos
ha impedido aprobar los presupuestos generales por
pleno y poder cumplir asícon la Sindicatura de Cuen-

tas. El principal problema a resolver se encuentra en
el gasto de electricidad. La nefasta gestión realiza-
da durante afios ha llevado al consistorio a acumular
una deuda con la compafría eléctrica de 450.000€,
una cantidad inasumible para este ayuntamiento te-
niendo en cuenta que el presupuesto municipal de
2017 ha sido de 160.000€.
Desde el Ayuntamiento se está realizando un inten-
so trabajo para solucionar esta grave situación, que
permita establecer unas condiciones de pago asu-
mibles para Bausen. Nuestro mayor interés es el de
recuperar la normalidad administrativa y municipal y
poder hacer de Bausen un pueblo con futuro.

Veronique Fontan, alcaldesa de Bausen
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EI Ayuntamiento de Les promueve
Ia regeneración urbana y la
conservación del patrimonio local

l
I

I

Andreu Cortés, Teniente de Alcalde de Les
Les lleva a cabo el "Plan de Regeneración Urbana y de ca. La construcción en la entrada norte del pueblo de un
Conservación del Patrimonio" para acoger actividades equipamiento de difusión y actividad turístíca INFO LES
sociales y económicas. En este sentido se quiere poten- es otra de las obras en curso.
ciar el edificio de la Sagrada Família como un centro de
cívico y social, ubicándose allí actividades educativas,
culturales y para la tercera edad.

El Ayuntamiento ha logrado impulsaç gracias a la in-
versión de la Diputación de Lleida, la reconstrucción de
la pasarela en el puente del Río Garona. Asimismo ha
invertido en aceras y viales de la travesía sur y en 40
puntos de todo el pueblo. También ha desarrollado va-
rias actuaciones de mejoras de servicios, como la am-
pliación de los depósitos de la depuradora del barranco
de Sant Antòni, y la previsión de la mejora y sustitución
de equipos de iluminación urbana por equipos Led para
mejorar e implantar el programa de eficiencia energéti-

Eth municipide Canejan a obtengut pendent es darrè-
ri mesi era distincion de "Vila Florida". Aguest guer-
don ei prebotjat pera "Confederació d'Horticultura
Ornamental de Catalunya - CHOC" e prebotge era
transformacion e emberiment des pòbles a trauès
dera planta verda. Entà Carlos Lastera, alcalde de

Canejan "ei ua satisfaccion veir qu'er esfòrç der
equip municipau entà mantier cuedat eth pòble a
era sua recompensa". Canejan ei eth dusau pòble
aranés qu'obten aguesta distincion. Eth prumèr si-
guec Bagergue, tanben gobernat per Unitat d'Aran.

Canejan

Bagergue progresa
Marc Tarrau, presidente EMD de Bagergue
Bagergue ha incrementado la afluencia de turismo
estival más de un22o/o respecto el mismo periodo de
2A16 V cerca de un 60 0/o respecto el verano de 2015.
La máxima distinción de Viles Florides de Catalun-
ya, la edición y distribución de un tríptico turístico en
todos los establecimientos hosteleros, la ruta de los
espacios y rincones floridos, la promoción conjunta
con la Diputación de Lleida de "Les Viles Florides del
Pirineu de Lleida", y productos ya consolidados que
ofrece Bagergue, hacen que nuestro pueblo sea visi-
ta obligada.

Dinamizar la actividad turística fuera del invierno en
Bagergue y la Val d'Aran, es una asignatura pendien-

te, y desde nuestra EMD creemos que pequefias ac-
ciones pueden dar un resultado muy bueno.
Una obra que deseábamos y necesitábamos con ur-
gencia es la mejora y ampliación de la carretera que
da acceso a nuestro pueblo. Las obras avanzan a buen
ritmo, como avanza también Bagergue. Una obra que
ha sido financiada integramente por el Ayto de Naut
Aran. En este sentido quiero destacar la implicación
del diputado provincial, Paco Boya, quien ha traba-
jado para que Bagergue pudiera llevar a cabo obras
tan urgentes como la del puente de Pava. Cosa que
hemos echado en falta por parte de la Generalitat, de
quien no hemos recibido ninguna respuesta. iAhora
necesitamos soluciones!
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,ARAN TIENE UN GOBIERNO SIN UN PROYECTO QUE LO AVALE''

Francés Boya Alós
Diputado provincial y Consejero portavoz de UA en el Conselh Generau dAran;

Actualmente ejerce de portavoz de Unitat d'Aran en
la Diputación de Lleida, aqué destacaría de las accio-
nes realizadas hasta el momento por su grupo?

Trabajamos en dos líneas claras que convergen. La
primera en el impulso de las infraestructuras que ne-
cesita el Pirineo en general y Aran en particular. En
este sentido, las iniciativas en favor de la N-230, que
han propiciado unidad de acción con la Diputación de
Huesca; o las mociones para ayudar a los pequefros
municipios en su lucha contra la despoblación; otras
en favor de los ganaderos de montafra, etc. Por otro
lado, apoyamos a los alcaldes en sus necesidades de
atención a los servicios esenciales. Las Diputaciones
en estos momentos son las garantes de los servicios
básicos de los municipios: Guarderías, comedores es-
colares, inversión en aguas potables, vías locales, etc.
Cabe destacar la inversión en el puente peatonal de
Les, aún derruído por el impacto de las riadas del 2013
y que se ha podido reconstruir gracias a la ayuda de la
Diputación, o la implicación de la institución en la so-
lución a los problemas del Palacio de Hielo de Vielha.

Hablemos ahora del Conselh Generau, ècómo valora
esta legislatura?

Unitat d'Aran ha adoptado un papel de oposición
constructiva y durante este tiempo hemos intentado
ayudar a la gobernabilidad de la institución, conscien-
tes de las dificultades del momento. Pero más allá de
las coyunturas, el problema es que Aran tiene un go-
bierno, pero no existe un proyecto que lo avale. Tene-
mos problemas estructurales desde el punto de vista
de la financiación, de los traspasos de competencias,
del propio cumplimiento de la Ley de Aran, y los re-
sultados son muy escasos por no decir nulos. El tema
de la financiación es muy sangrante. Aran pierde res-
pecto al modelo del aflo 20'10 más de 2 millones de
euros cada afio. Eso representa mucho dinero que iba
destinado a las políticas propias que ahora son inexis-
tentes. Y, eso repercute también en otros servicios bá-
sicos que no pueden recibir fondos complementarios,
si no son los de la Diputación de Lleida.

Ha mencionado "servicios básicos", èa qué servicios
se refiere?

Ya hace mucho tiempo que se habla de la necesidad
de aumentar las plazas geriátricas porque, como era
previsible, la ampliación que se hizo en tiempo del go-
bierno de UA ha quedado pequefra. Ahora, se plantea
utilizar el edificio de la antigua residencia de Les, pero
pasan los affos y seguimos pendientes de decisiones
que no resuelven el problema mientras nuestros abue-
los están en las residencias de Pont de Suert o Esterri.
Hay que decir que éste seria un problema ya resuel-
to si se hubieran hecho las reformas previstas en el
2011 con la reforma del hospital de Vielha. Ahora será
el Conselh quién debe asumir el coste de estas obras
con un importe de dos millones de euros. La Generali-
tat debería haber contribuido a la realización de esta
obra y no solo no lo ha hecho, sino que no existe aún
acuerdo para la concertación de las plazas públicas de
la futura residencia.

aCuál será su posición en estos próximos meses en
su papel de oposición en la institución?

Nosotros llevamos meses ofreciendo un pacto para
crear un frente institucional, reivindicativo'y que iron-
ga de manifiesto el descontento general. De momento,
esto no se ha materializado, aunque cooperamos en
aquellos ámbitos que el gobierno permite el diálogo.
Por ejemplo, en la concreción de una propuesta para
un nuevo modelo electoral. Ahora bien, creemos que
Aran necesita impulsar un modelo que dé respuesta
a los muchos problemas que hoy afectan a nuestro
territorio, algunos no dependen de nosotros, o sólo
de nosotros, pero el gobierno puede hacer mucho en
mejorar los ámbitos asistenciales, las oportunidades
para los jóvenes, la competitividad de la economía, las
ayudas a sectores estratégicos como la agricultura y
el turismo que deben afrontar difíciles debates de fu-
turo, etc.

aCómo piensa que debemos afrontar los próximos
aflos desde el Conselh Generau d'Aran?

Debemos plantearnos nuestros retos como país, y ser
capaces de crear un clima de entendimiento que ayu-
de a mejorar la capacidad de acción política. Me re-
fiero a lo que ya he comentado de la acción exterior,
respecto de la Generalitat y al Estado. Pero también
en la relación entre los ayuntamientos y el Conselh,
debemos crear una administración más barata y efi-
ciente, capaz de dar respuestas rápidas a los proble-
mas y tener una mirada alta para preparar el futuro.

Por último, usted es presidente de una asociación de
municipios de montafia, écuál es su función?

Por primera vez en Espafra tenemos una voz que de-
fiende los intereses de estos territorios que, siempre
han sido marginados en materia de infraestructuras
y de inversión. Hoy tenemos asociados más de 300
ayuntamientos, 5 diputaciones y una Comunidad Au-
tónoma. En 4 afros hemos cogido mucho músculo y
estamos planteando algunos proyectos de envergadu-
ra y sobre todo, ser una voz fuerte y tenida en cuenta
por los gobiernos. Sólo si estamos unidos podremos
reivindicar con fuerza las inversiones que la montafia
necesita para seguir siendo un territorio bien comuni-
cado y capaz de dar oportunidades a sus habitantes.
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